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Deželni zbori. 
Deželni zbor goriški. 

Tudi nam vlada ni potrdila lani sklenjene ob
č i n s k e (komunske) postave, ker dva stavka, namreč 
„da sme vsaka davkarska (katastralna) občina med svo
jimi mejami samosvoje opravila sama opravljati", in 
„da vojaške (militarske) osebe ne morejo biti izvoljene 
v občinski odbor, nista bila vladi všeč. Winkler kot po
ročevalec o tej zadevi je v izvrstnem, obširnem svojem 
sporočilu naposled nasvetoval, da le iz vzrokov primer
nosti priporoča odbor, da naj se sprejme srenjska po
stava, po v l a d i n i v o l j i popravljena, da se ne bo za
voljo nje pomanjkanja, Bog zna kako dolgo, odlagala 
nova uredba (organizacija) občin, ktera mora biti pod
laga tudi politiški in sodnijski uravnavi, in po kteri 
občine že davno hrepenijo. Nazadnje so bili vsi na 
Dunaji zavrženi paragrafi, kakor vlada hoče, predelani, 
po odsekovem nasvetu sprejeti. Po tem takem smemo 
upati, da bomo imeli v kratkem občinsko postavo go
tovo in potrjeno. — V postavi zastran skladanja, kadar 
se šole zidajo, ktere ni cesar zato potrdil, ker je bil 
zbor v §. 1 patronate občnih zalogov (fondov) obdržal, 
bil je omenjeni paragraf po vladinem predlogu sprejet. 
Zastran politiške privolitve pri zakonih (poročevalec 
Doliak) je zbor enoglasno svoje mnenje izrekel, da, ker 
ni pri nas ta privolitev nikdar postavne veljave imela, 
naj se nepogojno odpravi. „Umni Grosp." 

Deželni zbor v Ljubljani. 
V 6. seji (14. dan t. m.) je bilo najprvo na vrsti 

poročilo denarstvenega odbora o s t r o š k i h z e m l j i š n e 
( g r u n t ne) o d v e z e za 1865. leto. Poročevalec je bil 
dr. Z u p a n , ki v imenu odborovem svetuje: 1) naj po
trdi zbor za 1865. leto na 629.470 gold. preudarjene 
s t r o š k e in na 688.050 gold. preudarjene d o h o d k e , 
po kterih bi ostalo 58.580 gold. gotovine, ktera naj se 
da na obresti; 2) da pa se nabere, kar ima plačati de
žela, naj se dovoli 26 odstotkov priklada zemljišnih, 
hišnih in druzih neposrednih davkov brez vojskinega 
priklada užitnini (verzehrungssteuer) od vseh močnih 
pijač in od mesa. — Gosp. M u l l e j povdarja potrebo, 
da bi se hitro dovršila zemljišna odveza in da bi pri 
gozdeh ne bilo treba vedno samih logarjev imeti za iz
vedence , jemali naj bi se tudi drugi izvedeni možje, 
ker potem bi šlo delo hitrejše od rok. Nasvetoval j e : 
1) vsaka dva mesca naj bi se po č a s n i k i h na drobno 
povedalo, kaj se je opravilo v tem poslu; 2) kjer bi 
zahtevala potreba, naj bi se k tej stvari poklicali tudi 



drugi izvedeni možje; 3) konci leta naj bi deželno ra
čunstvo na drobno razglasilo, kam so se deli denarji za 
zemljišno odvezo. Nekoliko poslancev je podpiralo te 
predloge; pri 2. nasvetu sta mu bila samo K o r e n in 
Vi lh a r podpornika. — Grof Anton A u e r s p e r g pravi, 
da ni prav, da se zemijišna odveza in odkupljenje 
služnosti (servitutov) ni pričelo ob enem; rekel je, da se 
pri odvezi zemljišni marsikaj neprijetnega kaže, česar 
pa ni kriv zakon, temuč poznejši napotki; premisliti 
je, koliko ljudi mora živiti kranjski gozd zdaj : prvič 
lastnince, drugič tiste, ki imajo v njem pravice, tretjič 
državno denarnico, četrtič v novejšem času neštevilne 
uradnike sem ter tjekaj potujoče, ki imajo iz gozda 
plačo in živež, in ki torej ta posel vlečejo, kar najdalje 
morejo; to bi se pa lahko ustavilo, ako bi se odločil 
č a s , do kterega mora to delo biti gotovo, kar bi 
ustreglo vsej deželi in tistim, ki imajo v gozdu pra
vice ; dokler ne bode tega, dotlej se bode gozd vedno 
sekal, in da nas opominja pusti Kras, naj bi se ta reč 
bitro dovršila. Naposled je podpiral 1. in 2. Mullevev 
nasvet. — Za njim je rekel dr. T o m a n , da tudi on 
želi, da bi se hitreje vršile te opravila; uradnikov pa, 
ki imajo s to rečj6 posel, da ni treba zmirom grajati, 
ker imajo mnogo truda in prizadevajo s i , kako bi to 
reč dobro zvršili; d r u g i m uradnikom bi se menda 
več dalo očitati. Vladni komisar dr. S c h o p p l odgo
vori , da se te opravila tudi lehko razglasijo vsacega 
četrtletja, če želi zbor; dozdaj pa so se razglašali vsa
cega pol leta, in da je vsakemu dano na izvoljo, da si 
lehko izbere izvedene možje, samo da taki možje nimajo 
vselej dovolj znanja, da bi vedili prav ceniti gozde; 
da bi zdaj še ne bilo prav ustanovljati odločeni čas, 
do kterega bi se to delo moralo zvršiti; pozneje morda 
bi se to utegnilo zgoditi. Tudi poslanec dr. Z u p a n 
j e spodbijal Mulleveve nasvete. — Obveljala sta oba 
nasveta deželnega odbora, samo da se je po nasvetu 
vladnega komisarja med stroške tudi postavilo 90 gold. 
popotnine prisednikom. 

Potem je poročevalec dr. Z u p a n razložil nasvet 
deželnega odbora, kako bi se k o r i s t n o o b r n i l tisti 
denar iz zemljišne odveze, kar ga ostaja od stroškov. 
Obveljal je naposled predlog žl. dr. W u r z b a c h a , naj 
se ta reč izroči še e n k r a t denarstvenemu odboru na 
presojevanje. 

Za tem je prišel na vrsto razgovor o tem, kakošne 
astnosti mora imeti d i r e k t o r l j u b l j a n s k e bol
n i š n i c e . Poročevalec je bil žl. S t r a n i . Razložil je, 
da ob priliki, ko je Njih Veličanstvo potrdilo novega 
direktorja, je bilo deželnemu zboru rečeno, da ni imel 
pravice zahtevati, da bi vodja moral tudi biti doktor 
kirurgije. Oprt na §. 18. I. št. 3 deželnega reda in da 
se ustanovi o tej zadevi kaj g o t o v e g a , nasvetuje 
žl. S t r a h l v imenu deželnega odbora: 1) naj je vodja 
bolnišnice neobrečen mož, naj je doktor medicine in 
kirurgije, in naj zna nemški in slovenski jezik; 2) naj 
se naroči deželnemu odboru, da stori, česar je treba, 
da Nj. Veličanstvo potrdi ta sklep in da se potem dobi 
tudi deželen zakon o tej stvari. — Temu nasvetu se 
je ustavil poslanec D e s c h m a n n v dolzem govoru, v 
kterem je razlagal, da tudi neuk (Laie) utegne kaj ve-
diti o bolnišnici, •— da tedaj tudi on ve, da to, kar je 
unidan dr. B l e i w e i s pravil o kužnih poporodnih vroč-
nicah ljubljanske bolnišnice, je on (Deschmann) v s e 
d r u g a č e posnel iz bolnišničnih zapiskov itd.; potem 
je rekel, da ni treba, da bi vodja bolnišnice moral biti 
doktor kirurgije (ranocelstva), ker potem bi tudi tre-
balo zahtevati, naj bode magister porodništva in za 
očesne bolezni, naj bode doktor kemije itd.; — vprašal 
j e : kako je to, da je deželni odbor zadnjič v bolniškem 
domačem redu dovolil t a k o m a l o pravic vodju, zdaj pa 

hoče od njega t o l i k o vednost? kako je to, da nasve
tuje deželni odbor, čemur se vlada ustavlja? ali se to 
ne pravi: v l a d a ! tega ti nečeš, pa „justament", ker 
t i tega nečeš, zato mi hočemo; trdil j e , da tudi ime
novani paragraf deželnega reda ne spada sem. Na
zadnje je svetoval, naj vodja bolnišnice bode samo 
doktor medicine, d r u g i nasvet pa naj se čisto izpusti. 
— Odgovoril mu je dr. B l e i w e i s (slovenski) rekoč, 
da ne razumeva, kako da zopet danes poslanec D e s c h 
m a n n osobno na njega meri kakor zadnjič, da si tudi 
on ni poročevalec in tudi referent ni bil, ko je službo 
zdravnikov oddajal pomnoženi odbor. Res sila dolg je 
bil ovinek D e s c h m a n n - o v —^pravi — predno je 
zbrisal e n o besedico iz nasveta. Čemu toliko ropota 
za malo stvar? Ne zavidam — je rekel — gospod 
Deschmanna za n j e g o v e poizvedbe o kužni poporodni 
vročnici; s v o j e , da je ta bolezen že mnogokrat razsa
jala v porodnišnici ljubljanski, imam iz e d i n o go to
v e g a vira: od primarja in profesorja samega. Kar se 
tiče doktorstva kirurgičnega, opominja dr. Bleiweis, da 
v večih bolnišnicah se celo od sekundarjev zahtevajo 
obe doktorstvi. Vednost napreduje; časi „ a b a n n o l " so 
pretekli! Minuli so časi, ko je bilo treba 3 ure daleč 
tekati po ranocelca, da je puščal, ker doktor medicine 
ni puščati znal. Dandanes je skoro vsak doktor medi
cine in kirurgije. Leta 1848 je obveljalo pravilo, da ne 
bode več kirurgov; zato je odpravljena tudi v Ljub
ljani kirurgična učilnica; da bi bil vodja tudi magister 
porodništva in za očesne bolezni, ni treba, ker te obe 
vednosti ležite po večem že v poprejšnjih. Bolniški 
vodja nikakor nima tako ozkih mej , kakor meni po
slanec Deschmann, h i š n i red ne razlaga vseh pravic 
in dolžnost vodjevih na drobno. Do zdaj n i bilo pod
loge, po kterej bi mogli vediti, kak mora biti vodja,, 
ker to službo je opravljal časi kak kresijski uradnik, 
časi prvi zdravnik, časi tajnik deželne vlade itd. Vlada 
toraj nikdar ni imela gotovega načela pri tej stvari ne 
p r i n a s , ne d r u g o d v Avstrii, in toraj je treba, da 
z d a j stopimo na tisto pot, ki hoče, da mora biti vodja 
ce l zdravnik, ne pa po l o vi ča r . Zato je deželni od
bor sklenil, kar d a n d a n a s zahteva znanstvo. Posla
nec Deschmann pravi: „vlada tega neče, odbor pa trdi : 
„justament" tako mora biti!" Vlada ni tako strogo 
tega rekla, pa tudi odbor ni rekel: „justament" to, kar 
vlada neče, m o r a biti"; al z b o r ima pravico tudi s v o j o 
reči. — Potem je poslanec S v e t e c (slovenski) prvikrat 
besedo poprijel; v uvodu je razlagal, da tudi on hoče 
v zbornici, kar bode največ mogoče slovenski govoriti, 
ne iz afekcije ali opozicije, temuč zato, ker jezik je 
važen, jezik je narod; pa jezik se tudi ne more izobra
ziti , ako nima pravice do javnosti. Po tem uvodu je 
nasvetoval, naj bi se odborov predlog zastran direk
torja v bolnišnici o d l o ž i l do tedaj, ko pride na vrsto 
služni red za bolnišnico. Poslanec Svetec je danes 
prvič govoril, in zato je začel svoje besede z uvo
d o m , kteri nekterim poslancem ni bil po godu, češ, 
da se ne vjema s predmetom. Poslanec K r o m m e r 
zakliče: „k reči!" Svetec pa mirno zahteva, naj zbor
nica glasuje, ali sme dalje govoriti ali ne? Zbornica ni 
glasovala; nekteri poslanci pa vendar niso nehali mr
mrati in odhajati iz dvorane, da nazadnje ni bilo več 
dostojne večine, da bi glasovali o Svetčevem nasvetu. 
Ako se pomisli, k o l i k o se je v zboru že besedovalo, 
kar se nikakor ni vjemalo s predmetom, bi bila zbor
nica menda lehko uljudnejša bila poslancu, ki prvič 
govori. 

V 7. seji (16. t. m.) je poslanec grof A n t o n Au-
e r s p e r g ces. namestniku podal vprašanje, ktero j e 
podpisalo še drugih 28 poslancev in ktero želi izvediti, 
kako je to , da vlada d u n a j s k a ne potrjuje reči, o 
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kterih se je bila p o b o g a l a zbornica s tedanjim cesar
skim namestnikom; taka n e g o t o v o s t ne more biti 
všeč vladi tukajšnji sami, pa zelo o vera tudi spešno de
lovanje deželnega zbora. — Nj. eksc. cesarski namestnik 
baron S c h l o i s s n i g g j e obljubil kmali odgovora, pa 
dostavil, da bi mu bilo všeč, ako bi vprašanje poslan
cev bilo naštelo nekoliko tistih nepotrjenih paragrafov, 
o kterih se j e bila zbornica pobogala s cesarskim na
mestnikom. 

Potem je bil dalje pogovor o lastnostih, ktere bi 
moral imeti v o d j a ljubljanske bolnišnice. Poslanec 
Svetec je (slovenski) v obširnejšem govoru podpiral svoj 
unidanji predlog; udeležili so se razprave poslanci 
K r o m m e r , D e s c h m a n n in dr. T o m a n ; tudi po
slanec L u k m a n n je nekoliko besed vmes rekel, ktere 
{>a niso zadevale ne odborovega, ne Svetčevega pred-
oga. Dr. T o m a n je zagovarjal Svetčev predlog, po

slanec K r o m m e r in D e s c h m a n n pa nista bila ne 
za odborov ne za Svetcev predlog. — Po vseh teh de
batah poprime poročevalec žl. S t r a h 1 besedo in v 
njemu lastnem mirnem govoru na tanko sitice dene vse 
nasprotovanja zlasti Deschmannove, pripo vedo vaje, kako 
in zakaj da je deželni odbor to nasvetoval, in bere vladni 
dopis o tej stvari, ki se temu zahtevanju ustavlja samo 
zato, ker d o z d a j v tej reči ni bilo nikakoršne trdne 
naredbe , ktera pa se more samo po u s t a v n e m poti 
ustanoviti; ako pa deželni odbor hodi po tem poti, zato 
si ni z vlado nikakor navskriž ; ta reč naj bi se tedaj 
ne odložila, temuč obveljal naj bi nasvet deželnega od
bora. — Glasovanje ga j e tudi potrdilo. 

Na to pride na vrsto posvet zarad o b č i n s k e 
(srenjske) p o s t a v e . Poročevalec baron A p f a l t r e r n 
j e najprvo opomnil, kako malo se je kdo mogel na-
djati, da bi ne bila potrjena tako na drobno premiš
ljena občinska postava, v kteri ni nobenega sklepa, da 
bi se o njem zbornica ne bila pobogala z vladnim za
stopnikom; da pa se je zdaj odbor približal vladnemu 
načrtu, samo zato, da bi postava zopet ne bila zavržena. 
Potem je bral postavo. Razgovor se je začel še le pri 
§. 14, kterega ni imel vladni črtež. Ta paragraf pravi: 
„kjer se je kaka poprejšnja soseska po občinski postavi 
1849. leta razcepila v dve ali več samostalnih občin, 
dobi vsaka taka občina vse tiste pravice, ki so v po
prejšnjem paragrafu in v tem zakonu sploh zagotov
ljene posebno vsem nekdanjim soseskam." Cesarski na
mestnik baron S c h l o i s s n i g g je rekel , da ta para
graf ni dovolj razumen, in toraj naj bi se mu po be
sedi „občina" vtaknile besede: „ako bi se zopet z 
drugimi zedinile v eno občino." Ta nasvet je obveljal. 
Potem so poslanci branje molče poslušali do §. 20, pri 
kterem so se oglasili poslanci: D e r b i t s c h , K r o m 
m e r , grof A n t o n A u e r s p e r g ; zbornica pa je odo
brila odborov nasvet. 

V 8. seji (17. marca) se je nadaljevala razprava 
o o b č i n s k i postavi. Kakor še nikoli, je vrelo v 
seji današnji. Poročevalec baron A p f a l t e r n ^ bere 
§. 2 4 , ki ga nasvetuje odbor in se glasi tako: „Župan 
in odborniki županijski o nastopu svojega opravilstva 
obljubijo namesti prisege cesarju zvestobo in pokor
ščino, držati se trdno državne in deželne ustave, spoš
tovati postave in vestno spolnovati svoje dolžnosti" itd. 
Poročevalec pripoveduje, da že lani je deželni zbor tako 
sklenil, da pa vlada tega n o č e t ako , da bi v obljubi 
županovi in odbornikov stale besede : „ d r ž a t i se 
t r d n o d r ž a v n e in d e ž e l n e u s t a v e " ; odbor je iz-
vedil, da tudi zdaj se vlada tega trdno drž i , da bi v 
obljubi ne stala ona stvar; vendar odbor ni odstopil od 
svojega prejšnjega mnenja, ker misli, da u s t a v e , kot 
matere občinske postave, ne more zatajiti, in napo
sled nasvetuje, naj deželni zbor tudi ne odstopi od 

svojega lanskega sklepa. — Na to cesarski namestnik 
Njih eksc. baron S c h l o i s s n i g g poprime besedo in 
opravičuje vlado s tem, da tudi v obljubi državnih in 
deželnih poslancev ni besedice o ustavi, — da v bese
dah „spolnovati p o s t a v e " je zapopadena tudi u s t a v a , 
— da drugi deželni zbori so sprejeli obljubnico po mi-
nisterskem smislu, — da ministerstvo noče, da bi vsaka 
dežela po svoje imela, kjer ni potrebe , in da občinska 
postava ne b o d e p o t r j e n a , ako deželni zbor sprejme 
odborov predlog. — Na to se vzdigne Njih eksc. grof 
A n t o n A u e r s p e r g in v dolzem govoru pretresa na 
vse strani , zakaj da male besedice imajo ravno zda j , , 
ker jih ministerstvo odbija, veliko važnost. Kakor drevo 
— pravi — je krepko in trdno še le po svojih kore
ninah, tako je tudi ustava še le trdna, ako je vkoreni-
njena v narodu. Sad ustavnega življenja je dozdaj več 
vlada vživala kakor ljudstva njene. Besede o obljubi 
županovi, ktere zadevajo ustavo , naj JLjudstvo opomi
njajo, da tudi ima pravico do ustave. Čudna prikazen 
je to , da ministerstvo žuga, da ne bode občinska po
stava potrjena, ako deželni zbor sprejme obljubnico po 
odborovem predlogu. Kaj neki se boji vlada? Ali j e 
zatega voljo država v nevarnosti? Ce ima ustava res
nica biti, mora za gospodo ravno tako biti kakor za 
prosti narod. Ustava ne sme se potuhniti nikjer. Ustavno 
pravilo se razvija in osrečuje narode le tedaj , ako se 
pošteno zvršuje. In zdaj se dela spodtika nad obljub
nico , ktera nič druzega ne zahteva kot trdno držanje 
ustave! Tako se ne izbuja zaupanje. Ako zavoljo ob-
ljubnice ne bode potrjena postava občinska, naj minister
stvo odgovor daje zato. — Izvrstni grofov govor je bil 
večkrat z glasnimi pravo-kl ic i spremljan. — Za njim 
govori dr. T o m a n (slovenski). Dr. Toman pripoveduje 
najpred, da ga je na Dunaji gosp. državni minister po
častil s t em, da ga je poklical v predposvet zarad ob
činske postave, in da že takrat je očital, zakaj da v 
obljubi županovi stavka o u s t a v i ni , gospod minister 
pa mu je rekel , naj ga v deželnem zboru nasvetuje; 
dr. Toman je lani to tudi storil, in odbor in zbor sta 
ga sprejela. Kako da se vlada z d a j zoperstavlja tej 
županovi obljubi? Treba , da na ustavo prisegajo vsi 
državni in deželni poslanci, vsi uradniki in vojaki, mi
nistri vsi in sam naš milostijivi Gospod in Cesar. Ta
krat bomo imeli še le prav trdno ustavo in zaupanje, 
da je resnica z našo ustavo. Ustava je princip; vse 
drugo je le izpeljava iz tega principa. Ako bi občinske 
postave zavoljo te oblike ministerstvo ne potrdilo, ka
zalo bi, da se ne drži ustave; če pa se ustave ne drži, 
še manj bi se občinske postave držalo in ž njo bode 
tako kakor s tisto od leta 1849, ki je pošla v rokah 
birokracije, kakor zgine bister potok v pesku. Da drugi 
deželni zbori niso sprejeli te oblike v županovo obljubo, 
to n a s ne briga; ako se hoče vse centralizati zoper 
autonomijo (samostojnost^ posamnih dežel, tudi deželnih 
zborov za to treba ni, da nam le stroške delajo. Čeravno 
nikdar nisem — nadaljuje govornik — navdušene hvale 
pel patentu od 26. februarja 1861, ker v njem je ome
jena in prikrajšana autonomija posamesnih dežel, ktero 
jim priznava diplom od 20. okt. 1860, in ker omenjeni 
patent ne bode nikdar združil vseh udov državnih, se 
vendar zvesto držim konštitucijnega principa — ustave 
— želeč, da se princip centralizacije prelije v princip 
autonomije, kteri je podloga ces. diplomu. Ako mini
sterstvo zavoljo ustavoljubnega stavka ne potrdi ob
činske postave, naj ono daje odgovor za to ; naša na
loga pa j e , da ga opominjamo njegove dolžnosti. — 

Za dr. T o m a n o m govori poslanec S v e t e c (slo
venski). On se čudi, kako se ministerstvo more spodti-
kati nad besedo „ustava" potem, ko so Njih Veličan
stvo ustavo nam tako slovesno obljubili in zagotovili. 
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Opominja oktoberskega diploma in februarskega patenta, 
v kterih so presvitli cesar sveto obljubo storili, da se 
bodo u s t a v e zvesto držali, in v kterih so zavezali 
tudi vse svoje naslednike, da imajo ustavo izpolnovati 
in gledati, da jo bode vsakdo izpolnoval in obdrževal. 
Po taki slovesni cesarski obljubi — pravi govornik 
dalje — kako je vendar moglo ministerstvo spodtikati 
se in brisati „ustavo" iz občinske postave. Ali je morda 
res kaj resnice v tistih strahovih, ki že nekaj časa z 
reakcijo strašijo? Ali nas morda Bahova doba ni še 
dovolj spametila? Ali nismo že po njegovi reakcii do
volj tepeni in zadolženi? Ali se bomo še enkrat spu
ščali v nevarno krnico, ki nas utegne pogoltniti, in 
državno ladijo razdrobiti? Ko bi ministerstvo o reakcii 
mislilo, potlej je — pravi govornik — sveta dolžnost 
narodnih zastopnikov svariti ga , naj te nevarne poti 
ne hodi, ker vodi v pogubo. Govornik priporoča od
borov predlog, ker nam ne občinska ne druga postava 
nebi brez ustave nič ne pomagala. — 

Zdaj se vzdigne dr. Z u p a n ter pravi, da o tako važni 
zadevi noče svojega mnenja le s samim glasovanjem raz-
odeti, ampak povedati tudi: zakaj bode glasoval za odborov 
predlog. Važna je postala ta stvar — pravi govornik — 
le po tem, da se ji ministerstvo zoperstavlja. Vzroki, 
s kterimi vlada svojo trdi, niso prepričali nikogar. Zato 
utegnejo drugi vzroki biti in misli se, da ustava le na 
v i d e z — (pri teh besedah se obrne cesarski gospod namestnik do 
predsednika in ga vpraša: ali ne Čuti, da govornik s takimi besedami 
sega predelec; dr. Z u p a n prosi predsednika: naj zbornico vpraaa: je li 
res kaj preveč rekel? Predsednik vpraša zbornico: ali naj posvari 
govornika ali ne? Noben poslanec tega neče, in dr. Z u p a n govori 
dalje in pravi:) Da sem o ustavi na videz govoril, so to 
pred menoj že tudi drugi govorniki rekli. Ce pa vlada 
neče, da bi tudi prosti narod prešinila ustava, res ni 
druzega kot dozdeven prikazek, prazna oblika. Lani 
se ni bil opiral temu, kar ministerstvo danes hoče, al 
zdaj po 12 mescih, ko se je tako malo zgodilo za vres-
ničenje ustave, zdaj pa tega ne morem. Zdaj velja, se 
upreti, da ustava škode ne trpi. Zal mi je, ako zavoljo 
tega pade cela občinska postava, pa viša kot ta postava 
je ustava. Tudi če vlada zatega voljo zbor razpusti, 
ne bodem drugač glasoval, da volivci moji zvedo, da sem 
izpolnil svojo dolžnost. 

Za dr. Z u p a n o m poprime dr. B l e i w e i s be
sedo in pravi, ^da po toliko izvrstnih govorih ni lahko 
še kaj reči. Ce tedaj besedo poprime, stori le to, 
da pri tej priliki zavrne tisto očitovanje, k se od na
sprotne stranke mnogokrat narodnjakom oponaša, da 
niso „prijatli ustave." Mi smo iskreni prijatli resnične 
ustave v tistem pomenu, ki ga je ravnopred dr. To-
man razložil. In to hočemo tudi pokazati danes očitno, 
glasovaje za odborov predlog. Cesarski g. namest
nik nam svetuje, naj iz ozirov koristnosti „Oppor-
tunitat" sprejmemo vladni predlog. Al taki oziri so 
nevarni. Za malo besedic sicer gre v obljubnici žu
panov; al one so p r e v a ž n a stvar ravno za naše 
razmere, da bi tu odloČiti mogel le ozir na „Opportu-
nitat." Občinska postava, ktero prevdarjamo danes, 
velja občinam na k m e t i h . Naš narod pa se je še cel6 
celo malo navdal ustavnega duha, ker ni prilike imel 
za to; saj ustavna občinska postava od leta 1849 ni 
postala kri in meso v naših županijah. Zdaj se ima 
vpeljati na novo ustavno županijstvo. Treba, da se to 
očitno izreče v s l o v e s n e m trenutku. Tak slovesen tre
nutek pa je takrat, kadar župan namesti prisege o b-
Ijubo dela Njih Veličanstvu cesarju, cesarskim go-
sposkam, svojim srenjčanom vsem. V tem slovesnem 
momentu naj obljubo tudi stori ustavi. Ustavo mora v 
tem trenutku povdariti, da si v srce vtisne veliko po-
membo njeno, — da to zavest obdrži celi čas župano-

vanja svojega v pravicah tako, kakor v dolžnostih, — 
tako navzgor, to j e , proti vladi, kakor navzdol, to je, 
proti srenjčanom svojim, — da ustaven ostane, in se 
čez p o t r e b o ne uklanja ne lepim ne ostrim besedam 
gospodov v kancelii, pa tudi ne lepim ne ostrim bese
dam srenjčanov svojih, ali z dvema besedoma rečeno: 
da ne bode se obnašal ne kot sužnik na eno stran, pa 
tudi ne kot samovladnik (autokrat) na drugo. Pričako
vati moremo, da ministerstvo, ktero je zastavo ustave 
že večkrat visoko povzdignilo, ne bode zoper to, ako 
naravnost pokažemo, da tudi mi nikakor nočemo zapu
stiti ustavne podlage. In zakaj bi tudi ministerstvo bilo 
zoper te male besedice v obljubi županovi? Če veliki 
zvonovi vsako leto kličejo narode avstrijanske 26. fe
bruarja v cerkev, da se imajo spominjati ustave, zakaj 
neki bi m a l i z v o n č e k v obljubnici ž u p a n a , kadar 
obljubo dela, ne opominjal, da ima ustavo spoštovati 
vsigdar! Zato se sklada z odborovim predlogom in 
nasvetuje, naj ga deželni zbor drage volje sprejme. 

Poslanec K r o mm er pravi, da res zaupanja ne 
budi,^ ako ima cela občinska postava pasti zavoljo ob-
ljubnice ; cesarski g. namestnik pa pravo trdi, ako pravi, 
da obljuba „postave spolnovati" obsega tudi ustavo. 
Občinska^ postava nam je živa potreba; vprašanje je 
tedaj: ali zavoljo same o b l i k e (forme) smemo poko
pati deželi tako potrebno stvar? On misli, da ne, zato 
predlaga, naj se izbrišejo besede, ki se tičejo državne 
in deželne ustave. 

Zdaj še enkrat g. c e s a r s k i n a m e s t n i k besedo 
poprime ter pravi, da ne sega menda v oblast deželnih 
zborov, da pretresajo ustavo; ker ministrov ni tukaj, 
mora jih on braniti. Kar je dr. Zupan rekel, je le nje
gova misel, ki ni ovrgla vladnih vzrokov. Nekdo je 
rekel, da ustava mora svoje korenine imeti v narodu. 
To tudi je čisto moja misel. Al kako se mora to zgo
diti? Po obljubnici sami gotovo ne, marveč po tem, da 
se djansko vpelje ustavna občinska postava v življenje. 
Neprijatelja ondi iskati, kjer ga ni, se pravi napčno 
streljati; na sobojnike svoje streljati, napravi pogubo. 
Ako deželni zbor sprejme §. 24. po nasvetu odborovem, 
ne b o d e potrjena občinska postava; al ne na minister
stvo pade odgovornost a ampak na deželni zbor. 

Po vsem tem povzame še poročevalec bar. Apfa l t e rn 
besedo; on obžaluje sicer, da v zbornici vedno lojalni 
so se slišali danes taki govori, al vendar ne more reči, 
da niso resnice govorili. Potem prevdarja govor ces. 
namestnika od stavka do stavka s tako zgovorno besedo, 
da mnogokrat so se glasili pravoklici, in naposled pravi, 
da naj glasuje danes deželni zbor kakor mu je drago; 
o d b o r ostane pri tem, da ne more zatajiti matere — 
svoje — ustave. 

Po predlogu dr. T Omanovem se je po kratkem 
prenehu začelo glasovanje, da vsak poslanec je bil po 
imenu poklican. Vseh 26 poslancev je bilo za p r e d 
log o d b o r o v , le poslanci D e r b i t s c h , B r o l i c h in 
K r o m m e r so glasovali za vladni predlog. — Po tej 
zelo vroči borbi za o b l j u b n i c o , pri kteri je z veliko 
večino zmagalo „ t r d n o d r ž a n j e d r ž a v n e in de
ž e l n e u s t a v e " , se je nadaljevala razprava o §. 25. 
do 56. 

V 9. seji (18. dan t. m.) je poročevalec^ baron. 
A p f a l t e r n do konca bral občinsko postavo, ki je po 
odborovem nasvetu obveljala tako, da — razun §. 24. — 
ni zbor nikjer navskriž bil z vlado. Deželni zbor 
pričakuje zdaj, kaj bode ministerstvo storilo: ali bode 
dovolilo zboru mrvico samostojnega sklepa ali ne. 
V odbor za p r e s t a v o občinske postave v slovenski 
jezik so bili izvoljeni poslanci dr. B l e i w e i s , dr. T o -
m a n , S v e t e c , V i l h a r in Z a g o r e c . 
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Potem je poročevalec dr. Z u p a n bral priporočilo 
deželnega odbora, naj bi se iz denarnice zemljišne od
veze za 1864. leto za potnino okrajnih komisij in okraj
nih uradov privolil priboljšek, ki bode znašal nad 
1000 gld., in zato naj bi se ta reč dala denarnemu 
odboru na posvetovanje. Zbornica je odobrila. 

Na to je poslanec M u l l e v poročal o c e s t n i po
s t a v i , ki tudi ni lani bila na Dunaj i potrjena. Raz
govor se je začel še le pri §. 22., v kterem vlada hoče, 
da bi o n a s a m a vselej smela razpustiti cestni odbor, 
zbornica pa je bila sklenila, naj se vlada o tej stvari po-
boga z deželnim odborom. Ta §. se je letos popravil 
tako-le: „ako bi se kaka občina imela pritožiti zarad 
naredeb cestnega odbora in zarad cestnih računov, naj 
tožbo poda deželnemu odboru. Deželna vlada sme za
rad v a ž n i h v z r o k o v cestni odbor razpustiti, in v 
14 dneh napotiti novo volitev." Poslanec K r o m m e r 
je dejal, d a j e čisto nepotreben pristavek: „zarad važ
nih vzrokov", ker vlada, ki nikomur ni odgovorna, bode 
vendar le sama sodila, kteri vzroki so važni. Cesarski 
namestnik g. baron S c h l o i s s n i g g j e potrdil K r o m 
m e r j e ve besede, in pristavil, da 14 dni je premalo 
časa za novo volitev, zatorej naj bi ostalo, kakor je 
bila svetovala vlada. Gosp. baron A p f a l t e r n je go
voril za odborov nasvet, samo da je priporočal, naj se 
nova volitov napoti v 4 tednih. Poslanec dr. Z u p a n 
je podpiral vladni načrt; potem je še poročevalec M u l i ej 
podpiral odborov nasvet, in na to se je glasovalo. Gla
sovanje je potrdilo v l a d n i p r e d l o g . 

Po vsem tem je sklenil deželni zbor svoje seje do 
s r e d e po veliki noči. 
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